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نكته بازی

فکر نمی کرد احضار شود
یکی از اتفاقات عجیب روزهای گذشــته فوتبال ایران هم خودداری 
جواد خیابانی از حضور در کمیته اخلاق بود. آقا جواد که مدام از این 
کانال به آن کانال می رود و برای وایرال شدن حرف های تند و تیزی 
می زند، ظاهرا از این موضوع خوشــش آمــده و در یکی از تازه ترین 
اظهاراتش گفته: »می خواهند بازی ها را در بیاورند و به همین دلیل 
VAR نمی آورند. من اسامی مربیان، بازیکنان و خبرنگارانی را که پول 
می گیرند، می دانم و حاضرم به مسئولان بگویم.« پس از این اظهارات 
بود که کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال آقا جواد را احضار یا دعوت کرد 
اما آخرین خبری که داشتیم این بود که گزارشگر قدیمی تلویزیون 
ایران از پذیرفتن این دعوت سر باز زده است. چرا خب؟ تشریف ببرید 
و همه  چیز را بگویید دیگر. شاید هم استاد فکر نمی کرد دعوتش کنند!

جنگ شما، گنج آنها
در طول فصل گذشــته بارها در مورد درآمدهای نجومی کمیته 
انضباطی از جریمه بازیکنان و مربیان صحبت شــد اما به تازگی 
یکی از خبرگزاری ها با محاســبه اجمالی اعداد منــدرج در این 
احکام، نتیجه گرفته کمیته انضباطی در لیگ بیست وسوم حدود 
80میلیارد تومان از مجازات خاطیان، درآمد کســب کرده است؛ 
80میلیارد تومان! قطعا این پول از بودجه برخی از همین تیم های 
حاضر در لیگ برتر هم بیشتر است و نشان می دهد آنچه برای اهالی 
فوتبال ایران »جنگ« تعریف می شــود، برای این آقایان »گنج« 
است! آنها اتفاقا یک گوشه نشسته اند و ناخن به هم می زنند تا جار 
و جنجال های بیشــتری راه بیفتد و در نهایت پول درشت تری به 
فدراسیون برسد. فقط کاش می دانستیم آقایان با این همه پول چه 
!VAR کار می کنند؟ لااقل یک گوشه اش را هم بگذارید برای آوردن

خیلی ممنون!
چند روز پیش همین جا خدمت دوستان بزرگوارمان در باشگاه 
استقلال متذکر شدیم در آغاز فصل نقل وانتقالات، وقت خود 
را برای دستیابی به اهداف غیرممکن تلف نکنند. نوشتیم که 
در پنجره زمستانی کلی داستان درست شد سر جذب امثال 
قلی زاده، جهانبخــش و عزت اللهی که معلوم بود فعلا به لیگ 
ایران نمی آیند، بنابراین بهتر است دوستان در این پنجره سراغ 
اهداف معقول تری بروند. شــکر خدا آن توصیه مشفقانه خیلی 

مؤثر افتاد و باشگاه استقلال در نخستین تلاش نقل وانتقالاتی اش 
سراغ جذب ســامان قدوس رفت! گویا دوســتان با خودشان فکر 

کرده اند حالا که قدوس از برنتفورد جدا شــده، بهترین زمان برای 
جذب اوست اما در کمال تعجب و به دلایلی که نمی دانیم)!( سامان به 
این پیشنهاد اکازیون پاسخ منفی داده است. یادمان می آید تابستان 

پارسال هم چقدر وقت برای جذب علیرضا بیرانوند هدر رفت.

دنیای وارونه
 درحالی که قاعدتا نیمکت تیم های بالای جدولی باید ثبات داشته باشد

تکلیف 6تیم اول جدول لیگ ایران مشخص نیست
بهروز رسایلی|  همه جای دنیا وقتی مســابقات یک فصل به پایان 
می رســد، طبیعتا کمترین کشمکش و شــک و ظن در مورد نیمکت 
تیم های بالای جدولی اســت. خب آنها خوب نتیجــه گرفته اند و باید 
حداکثر تفاهم برای ادامه کار وجود داشــته باشــد. با این حال از آنجا 

که همه  چیز فوتبال ایران »خاص« اســت، در ایــن زمینه هم اتفاقی 
شــگفت انگیز رخ داده؛ به این ترتیب که در لحظه تنظیم این مطلب، 
هنوز تکلیف ســرمربیان 6تیم بالای جدولی مشــخص نیست. از این 

جالب تر هم می شود؟

نوبت صعود  
خیبر  و 

خرم آباد بود
طاهرخانی که با خیبر 
به لیگ برتر آمده است 

 می گوید فعلا در این
خوشحالم که قوم لر را خوشحال کردمخوشحالم که قوم لر را خوشحال کردمتیم می ماند 

رضا مهاجری که خیبر را به لیگ برتر رسانده است، از شرایط سخت صعود می گوید؛ اینکه فصل قبل استقلال خوزستان 
با 57امتیاز صعود کرد ولی این فصل خیبر با 77امتیاز

امیرحسین اعظمی |  انتظار نسبتا طولانی هواداران فوتبال در استان 
لرستان سرانجام به پایان رســید و حالا آنها هم یک نماینده در لیگ 
برتر دارند. خیبر خرم آباد از سال 1363وارد فوتبال ایران شد و در این 
سال ها چند بار شانس صعود داشــت اما ناموفق بود  با این حال این 
فصل با هدایت رضا مهاجری توانست از لیگ یک جدا شود. خیبری ها 
این فصل بهترین نتایج ممکن را کسب کردند، آنها در 34بازی، 25برد، 
2تساوی و 7باخت داشتند و با تفاضل گل34و 77امتیاز صدرنشین 

شــدند. این دومین صعود مهاجری به لیــگ برتر به عنوان 
سرمربی اســت، او پیش از این با سیاه جامگان مشهد 

به لیگ برتر صعود کرده بود و حالا با خیبر جشن 
صعود به لیگ برتر گرفته اســت. مهاجری در 
گفت وگو با همشهری درباره این صعود و تیم 

خیبر صحبت کرده است.

   از شــروع فصل و با توجه 
به شــرایط تیم قابل  پیش بینی بود که 

می توانید صعود کنید؟
همان ابتدای فصل که کار را شروع کردیم، همه 

تیم با هم عهد بســتیم که به لیگ برتر برســیم. هم 
قوم لر تشنه یک موفقیت بزرگ بود و هم خود من به 2دلیل 

انگیزه داشتم تیم صعود کند. اول اینکه می خواستم مردم لرستان را 
خوشحال کنم تا این تیم بعد از سال ها در لیگ برتر نماینده داشته 
باشد و دوم اینکه بعد از اتفاقات مس کرمان، می خواستم این بار صعود 
به لیگ برتر را جشن بگیرم. چند سال پیش با مس شرایط خوبی برای 
صعود داشتیم ولی اتفاقاتی رخ داد که صعود نکردیم. خوشحالم که 

حالا با خیبر این کار مهم را انجام دادیم و قوم لر را خوشحال کردیم.

   این دومین صعود شما به لیگ برتر بود؟
بله، یک بار هم با سیاه جامگان به لیگ برتر صعود کردم. در مجموع 
4فصل در لیگ دسته اول کار کرده ام و 2بار تیم هایم را به لیگ برتر 
آورده ام. یک صعود هم با ســیاه جامگان از لیگ دسته دوم به لیگ 

دسته اول داشتم.

   اما فصل را خوب شــروع نکردید و در 3بازی 
ابتدایی، 2شکست داشتید.

بله، اما حمایت شدیم و برگشتیم. از همان اول هم 
ایمان داشتیم که می توانیم یک کار بزرگ انجام 
دهیم. تا فرامــوش نکرده ام بایــد از مالک و 
مسئولان باشگاه، بازیکنان، کادر پزشکی، 
تــدارکات، هــواداران و تمامــی اعضای 

مجموعه خیبر تشکر کنم.

   ظاهرا فصل بعد قصد دارید 
در استادیوم »لر آره نا« بازی کنید؟

استارت احداث این ورزشــگاه از 10سال پیش 
زده شد و حالا آقای عبدی، مالک باشگاه در تلاش 
است تا هر سریع تر این استادیوم آماده شود. فکر می کنم این 

ورزشگاه در نیم فصل دوم آماده شود.

   فکر می کنید در فوتبال ایران به عنوان یک مربی، 
به آنچه لیاقتش را داشته اید، رسیده اید؟

در این مورد باید دیگران نظر بدهند ولــی من در هر جا که بوده ام، 
سعی کرده ام تیمم طوری فوتبال بازی کند که مردم لذت ببرند و 

هیچ وقت دنبال این نبودم که فقط نتیجه بگیرم. تا حالا نشــده به 
بازیکن بگویم زیر توپ بزن، همیشه دوســت دارم تیمم تهاجمی 

بازی کند.

   مدتی پیش پرونده فساد باشگاه مس رفسنجان، 
زمانی که در لیگ دســته اول حضور داشت رسانه ای شد. 

به نظر می رسد در لیگ یک فساد بیشتر است.
قبل از مبارزه با فساد باید جلوی شــرایطی را که باعث ایجاد فساد 
می شود، بگیریم و روی خیلی چیزها نظارت داشه باشیم. فساد فقط 
در فوتبال نیست و در جاهای دیگر هم دیده می شود. به هر حال اگر 
تخلفی صورت گرفته باید برخورد شود. در فوتبال هم باید مدیران 

ورزشی و فوتبالی ای به کار گرفته شوند که باهوش تر هستند.

   کیفیت فنی بازی های لیگ دسته اول چطور بود؟
چند تیم واقعا خوب فوتبال بازی کردند ولی لیگ دسته اول مشکلات 
خودش را دارد. وضعیت جغرافیایی کار را برای رفت وآمد به شهرها 
ســخت می کند و فکر می کنم لیگ یک نیاز به این دارد تا از لحاظ 
امکانات، سخت افزار، رفت وآمدها و... در شرایط بهتری قرار بگیرد. 
نتیجه گرفتن در لیگ یک سخت است و همه توقع دارند که صعود 
کنید. پارسال استقلال خوزستان با 57امتیاز صعود کرد ولی ما در 

این فصل 77امتیاز گرفتیم تا صعودمان قطعی شود.

   در مورد قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر چه 
صحبتی دارید؟

هر دو تیم پرسپولیس و استقلال شایســتگی قهرمانی را داشتند. 
پرسپولیس در نهایت قهرمان شد و لیاقت این قهرمانی را داشت.

کجا بهتر از خیبر
مهاجری درباره اینکه فصل بعد هم 

در خیبر می ماند، می گوید:»هر دو طرف 
تمایل دارند این همکاری ادامه داشــته 
باشــد و باید دید چه می شود. برای من 

کجا بهتر از خیبر. ما فصل خوبی 
در کنار هم داشتیم.«

حمیدرضا طاهرخانــی، هافبــک خیبر خرم آباد که ســابقه بازی در 
پرسپولیس را دارد، یکی از بازیکنان مؤثر این تیم در فصل گذشته بود. 
او با پیراهن خیبر صعود به لیگ برتر را جشــن گرفت و می گوید این 
خوشحالی بزرگ، حق مردم لرســتان بود. طاهرخانی در مورد صعود 

خیبر به لیگ برتر به سؤالات همشهری پاسخ می دهد.

   در 3بازی ابتدایی فصل 2شکست خوردید. در آن 
مقطع شرایط سختی داشتید. اول فصل تصور می کردید بتوانید 

صعود کنید؟
ما در بازی های پیش فصل نتایج خوبی گرفته بودیم و برایمان عجیب بود 
که در ابتدای فصل 2باخت آوردیم. با این حال از سوی باشگاه و هواداران 
حمایت شــدیم و با اینکه در رده دوازدهم جدول قرار داشتیم، یکباره 
نتایج خوب ما شروع شد و در 12-10 بازی پشت سر هم برنده شدیم. 
هدف ما از ابتدای فصل این بود که بتوانیم صعود کنیم. این فصل دیگر 
نوبت خیبر بود که به لیگ برتر صعود کند و این خوشحالی حق مردم 
خرم آباد بود. خدا را شکر که به این هدف رسیدیم و امیدوارم خیبر 

در لیگ برتر هم نتایج خوبی بگیرد و هوادارانش را خوشحال کند.

   در 7بازی هم شکست خوردید. این تعداد باخت 
برای تیم قهرمان زیاد نبود؟

سبک بازی تیم ما طوری بود که فقط برای برد بازی می کردیم، به همین 
دلیل در چند بازی که حمله می کردیم غافلگیر شدیم. اگر می خواستیم 
برای مساوی گرفتن بازی کنیم قطعا تعداد باخت هایمان کمتر بود.

   دوری از لیگ برتر برای خود شما تلخ نبود؟
واقعا تلخ بود. من از پرسپولیس به عنوان بازیکن قرضی به سپیدرود 
رفتم و بعد از اینکه فصل تمام شد، در لیست کالدرون برای حضور 
در اردوی ترکیه قرار داشتم. در آن زمان یک پیشنهاد از پرتغال 
به دستم رسید که ریسک کردم و از پرسپولیس رفتم. جدایی از 

پرسپولیس بزرگ ترین اشتباه من بود.

   فکــر می کنی دوبــاره فرصت بــازی در 
پرسپولیس را پیدا می کنی؟

چیزی غیرممکن نیست و امیدوارم این اتفاق رخ دهد.

   قراردادت با خیبر تمام شده است؟
بله. یکی دو تیم هم تماس گرفتنــد ولی فعلا که خبری 
نیست. اولویت اول من هم خیبر است چون از حضور در 

این تیم احساس خوبی دارم.

   پرونده باشــگاه مــس یکی از 
سوژه های مهم فوتبال ایران است. فکر می کنی 

فساد در لیگ دسته اول همچنان وجود دارد؟
بله، ما فساد در لیگ یک را با چشم می بینیم! اگر تخلفی شده بهتر است 

که مسئولان مماشات نکنند تا فوتبال پاکی داشته باشیم.

بدون تردید فصل گذشــته فوتبــال ایران را 
نمی توان جزو فرازهای موفقیت آمیز دوران 
حرفــه ای علیرضا بیرانوند دســته بندی 
کرد. در خوش بینانه ترین حالت ممکن، 
می توان گفت او یک فصل بسیار معمولی 
را پشت سر گذاشــت و خوش اقبال بود که 
کیفیت عملکردش، قهرمانی را از پرسپولیس 
نگرفت. حالا و در پایان چنین فصلی اما برخی 
رسانه ها از احتمال لژیونر شدن او خبر می دهند. 
تازه ترین اســمی هم که در کنار نام بیرانوند مطرح 
شده، اسپارتاک مســکو بوده است؛ تیم پنجم جدول 
16تیمی لیگ روسیه که 
گویــا چند گزینــه برای 
جــذب دروازه بان 
دارد و یکــی از 
آنها هم علیرضا 
بیرانوند اســت. 
دروازه بــان تیم 
ملی قزاقســتان و 
یکی دو گلــر دیگر از لیگ 
خود روسیه دیگر نامزدهای 
حضور در اســپارتاک مسکو 
هســتند، اما به هر حــال طی 
روزهای گذشــته برخی رسانه  ها با 
استناد به همین خبر، از جدایی بیرو به عنوان یک شوک قریب الوقوع برای 

پرسپولیس یاد کرده اند.
به طور کلی این اواخر عمده اخباری که در مورد بیرانوند به گوش می رسد، 
حاشیه ای است و خبر چندانی از متن نیست. شایعه جدایی او هم در حالی 
منتشر می شود که بیرو همچنان با پرسپولیس قرارداد دارد و این اواخر بار 
دیگر گفته شده بود ممکن است به دلیل اختلاف مالی با باشگاه، قراردادش 
فسخ شود. از ســوی دیگر این نکته را هم باید به یاد بیاوریم که دوره قبلی 

لژیونر شدن بیرانوند هم چندان برای این بازیکن خوشایند از آب در نیامد.
علیرضا که لیگ نوزدهم حسابی سر به هوا شده بود و عطش بازی در خارج از 
کشور را داشت، به آنتورپ بلژیک پیوست و پس از آن مدتی هم به بواویشتا در 
لیگ پرتغال قرض داده شد. در هیچ یک از این دو تیم هم عملکرد بیرو چنگی 
به دل نزد، اغلب نیمکت نشــین بود و بعضا که بازی می کرد هم اشــتباهات 
عجیب و پربازتابی داشت. او آن زمان گفته بود »کاش چند سال زودتر لژیونر 
می شدم« اما حالا چند ســال بعد از آن مصاحبه بار دیگر احتمال حضور گلر 

31ساله پرسپولیس در لیگ های خارجی مطرح می شود.

تکرار ناکامی؟
این روزها دوباره بحث لژیونر شدن بیرانوند مطرح است؛ خاطره ای 

نه چندان خوش برای گلر ایرانی

پرسپولیس
قهرمان لیگ برتــر نه تنها در طول فصل گذشــته 
متحمل تغییر کادرفنی شــد، بلکه ممکن است در 
آغاز فصل جدید هم شرایط مشابهی را تجربه کند. 
اوســمار ویرا که بعد از جدایی یحیی گل محمدی 
جای او را گرفته بود، به شکلی غافلگیرکننده موفق 
به کسب عنوان قهرمانی با قرمزها شد و حالا طبیعی 
است که باشگاه دنبال ادامه همکاری با او باشد. با این 
حال مرد برزیلی فعلا از کشــور خارج شده و طیف 
متنوعی از شــایعات گوناگون در مورد او به گوش 
می رسد؛ از اینکه با بوریرام تایلند توافق کرده تا اینکه 
پیشنهاد جدی ندارد و دنبال بازارگرمی است. به هر 
حال حوصله مدیران پرسپولیس در حال سر رفتن 
است و قاعدتا تا آخر همین هفته تکلیف اوسمار باید 

مشخص شود.

تراکتور
وضعیت این باشــگاه به طور کامل عجیب اســت؛ 
به طوری که در حال حاضر مالک تیم هم مشــخص 
نیست، چه برسد به کادرفنی! اواخر فصل گذشته و 
بعد از جدایی پاکو خمس، تراکتوری ها دست به کاری 
عجیب زدند. آنها اول دستیار را انتخاب کردند تا بعد 
سرمربی به او اضافه شود؛ در نتیجه حمید مطهری 
به تبریز رفت اما یحیی گل محمدی به او ملحق نشد. 

الان هم واقعا تکلیف هیچ چیز معلوم نیست.

استقلال
سیر تا پیاز ماجراهای اســتقلال را همه می دانند و 
نیازی به توضیح بیشتر نیست. پکیج عملکرد فنی- 
رفتاری جواد نکونام و دستیارانش طوری بوده که هم 
حامیان سینه چاکی دارند و هم منتقدان سرسختی. 
هر دو طیف هم این روزها مشغول جا انداختن ایده 
خودشان هستند. شخص نکونام گفته قرارداد 3ساله 
دارد و مایل به ادامه همکاری اســت اما دســت کم 
در این لحظه نمی شــود سرنوشت نیمکت آبی ها را 

حدس زد.

سپاهان
شــرایط ژوزه مورایــس هم روی نیمکت ســپاهان 
مشخص نیســت. او در آســتانه پایان دومین فصل 
همکاری اش با طلایی پوشــان قرار دارد و البته یک 
فصل دیگر از قراردادش با این باشــگاه باقی مانده اما 
مجموعه شرایط طوری اســت که اگر مورایس جدا 
شود، کسی شگفت زده نخواهد شد. او در دومین فصل 
کارش در اصفهان هم موفق به فتح لیگ برتر نشد و اگر 
جام حذفی را هم از دست بدهد، شاید تمایل باشگاه 
نیز به حفظ این مربی تازه داماد)!( کاهش یابد. از سوی 
دیگر خود مورایس هم هر از گاهی  ساز جدایی کوک 
می کند، هرچند که تأکیــد داریم نتیجه جام حذفی 
برای مرد پرتغالی تعیین کننده خواهد بود. سپاهان به 

نیمه نهایی این مسابقات رسیده است.

ملوان
مهدی تارتار هم با ملــوان نتایج خارج از تصوری گرفــت و تیم را در رده 
مطلوب ششم قرار داد. طبیعی است که در انزلی نسبت به ادامه همکاری با 
تارتار علاقه وجود داشته باشد اما این مربی به تازگی پستی منتشر کرده که 
بوی خداحافظی می داد. در نتیجه تکلیف نیمکت قوها هم مشخص نیست.

ذوب آهن
تیم محمد ربیعی در این فصل نتایج خوبی به دست آورد و در رده پنجم 
قرار گرفت. باشگاه از عملکرد فنی او رضایت دارد و یک بار هم خبر ادامه 
همکاری با این مربی اعلام شــد اما حواشی و شایعاتی در مورد ربیعی 

وجود دارد که شاید به دلایل غیرفوتبالی او را از ذوب آهن دور کند.


